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Slovo starosty 
Vážení spoluobčané, 

úvodem bych vám rád poděkoval za podporu a důvěru v komunálních 
volbách. Zastupitelé napříč všemi stranami a uskupeními mne jedno-
hlasně zvolili starostou na další volební období.  

pokračování na str. 2

Betlémské světlo 
přivezou skauti na obecní úřad 

ve středu  
21. prosince v 11.00 hod.  

(úřad bude otevřen jen do 15.00 hod.!)

IV / 2022



pokračování ze str. 1 

Této skutečnosti si moc vážím a své poslání pro 
obec budu nadále vykonávat co nejlépe. Ještě jed-
nou děkuji za spolupráci bývalému místostarostovi  
Bohuslavu Raszkovi a věřím, že ve stejném duchu 
budeme pokračovat s novým místostarostou Ivo 
Gorylem a všemi novými zastupiteli, předsedy a 
členy výborů a komisí.  

Do konce listopadu chceme dokončit autobusový 
záliv a chodník v lokalitě u Kříže. Dobrou zprávou 
je, že Správa a údržba silnic MSK zahrnula do svého 
výhledového plánu celoplošnou opravu krajské 
silnice od kruhového objezdu u hotelu Vitality až 
po sídliště na Sosně. Od konce listopadu nás již 
neomezují semafory u cyklostezky, kde jdou sta-
vební práce podle plánu. Přes zimu bude stavební 
přestávka, budou však odstraněny staré jabloně 
podél cyklostezky a v jarních měsících, hned jak to 
počasí dovolí, budeme chtít vše dokončit.  

Samozřejmě máme i na letošní zimu nasmlouva-
nou zimní údržbu našich komunikací. Buďte prosím 
shovívaví a zkuste pochopit, že veškerá technika 
nemůže vše stihnout najednou a někde zkrátka 
budeme o něco později.
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Blahopřejeme - Składamy życzenia 
Srdečně blahopřejeme našim občanům, 

kteří se v minulých měsících  
dožili životního jubilea! 

   
 
srpen 
Hečková Irena      80 let 
Sychrová Alžběta  80 let 
Szczepańská Marie 93 let 
Miś Karel                94 let 
Moržolová Helena 96 let 
 
září 
Kaszperová Anna  80 let 
Sobek Karel            80 let 
Trombik Josef    90 let 
Janiczková Marie  92 let 
 
říjen 
Hrabčák Pavol   80 let 
Bystrzycki Josef  85 let 
Fizek Bronislav      85 let 
Szlibner František 91 let 

 Ve vašich poštovních schránkách budete mít  
i občasník Panorama. Zde se více rozepisuji k 
nutnému navýšení ceny za svoz komunálního 
odpadu a také o převodu popelnic do vlastnictví 
občanů.  

Předešlé roky byly hodně proinvestiční a máme 
i další plány, jak naši obec dále zvelebovat a po-
souvat kupředu. Faktem je, že budeme ještě více 
opatrní v dnešní nejisté době, kdy nelze přesně 
určit, kolik nás bude stát běžný chod, provoz a 
údržba obce. Samozřejmě pevně věřím, že spo-
lečně vše zvládneme.  

A protože se blíží čas vánoční, budu rád, když 
přijmete pozvání do Vendryňského parku, kde 
v pondělí 5. prosince od 16.30 hod. nebude 
chybět Mikuláš, možná i čert, svařák, grog, 
drobné občertsvení, ale hlavně sváteční 
atmosféra a dobrá nálada. 

Přeji vám krásné a pohodové Vánoce a v příštím 
roce hlavně pevné zdraví. 

Raimund Sikora 
starosta



Pracovní doba na obecním 
úřadě v době vánočních 
svátků 
 
pondělí  19. 12. 2022  8.00 - 17.00  úřední den 
úterý   20. 12. 2022     pracovní den 
středa  21. 12. 2022  8.00 - 15.00  úřední den 
               pokladna do 14.30! 
čtvrtek 22. 12. 2022     pracovní den 
pátek   23. 12. 2022     zavřeno 
úterý   27. 12. 2022     zavřeno 
středa  28. 12. 2022  8.00 - 15.00  úřední den 
               pokladna do 14.30! 
čtvrtek 29. 12. 2022     pracovní den 
pátek   30. 12. 2022     zavřeno 
pondělí    2. 1. 2023  8.00 - 17.00  úřední den 
               pokladna uzavřena! 

 
Všem Vendryňanům přejeme krásné sváteční 

dny, Vánoce ať jsou pohodové a klidné  
v kruhu nejbližších. Nadcházející rok 2023  

ať prožijeme ve zdraví, s příjemnějšími prožitky 
a beze stresu. 

kolektiv obecního úřadu
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sekretariát a podatelna      558 554 111 
ref. sociálních věcí         558 554 125 
ref. poplatků, pokladna      558 554 140 
ref. stavebního řádu a ŽP     558 554 130 
ref. místního hosp. a dopravy  558 554 135 
správa a údržba majetku     558 554 115 

Přijďte si pro knížky včas! 
Milí čtenáři, v letošním roce jsem pro vás nakoupila 

do knižního fondu na 500 nových titulů. Knihovna už 
téměř praská ve švech, knížky se do regálů málem 
nevejdou, ale obnovovat a doplňovat fond je potřeba 
a patří to k mým oblíbeným činnostem.  

Přijďte si z bohaté nabídky vybrat, vhodné čtivo na-
bídneme každému. Před svátky budou pouze dva 
výpůjční dny - pondělí a úterý 19. a 20. prosince. 
Pak se uvidíme až 2. ledna. 

Přeji vám požehnané a klidné Vánoce v kruhu 
nejbližších a s dobrou knížkou po ruce. 

Jana Chlebková 
knihovnice

Pro vás, kteří mne osobně neznáte, se v krátkosti představím. Je mi 46 let, jsem ženatý a mám dvě děti. Na-
rodil jsem se ve Vendryni a když mi bylo pět let, přestěhoval jsem se s rodiči a sestrou do Třince. I přes změnu 
bydliště jsem absolvoval zdejší polskou základní školu, tehdy osmiletou. Hrál jsem fotbal za Vendryni za žáky, 
dorost a později i za muže.  

V roce 2004 jsem koupil pozemek ve Vendryni pod Prašivou, po dvou letech jsme zde začali stavět rodinný 
dům a v roce 2008 jsme se do něj nastěhovali. Od roku 1996 do současnosti jsem pracoval ve dvou firmách, 
vždy jako obchodní zástupce.  

Tolik v krátkosti o mně, věřím, že se budeme potkávat a vzájemně poznávat na našich obecních akcích.  
Na zakończenie chciałbym wszystkich zaprosić na Śpiewanie z Mikołajem przy choince, które odbędzie się  

5. 12. od godz. 16.30 w Wędryńskim parku. Życzę wszystkim radostnych Świąt Bożego Narodzenia, które są 
symbolem zgody i porozumienia. 

                                                                                                                          Ivo Goryl 
                                                                                                                          místostarosta

Vážení spoluobčané, 
je po komunálních volbách a pro mne začíná nové ži-

votní období. Díky vašim hlasům a také nově zvoleným 
zastupitelům jsem se stal místostarostou v naší obci 
Vendryni. Chtěl bych poděkovat za vaši důvěru a post 
místostarosty přijímám s pokorou a beru ho jako po-
slání. Svou funkci budu vykonávat jako neuvolněnou.  

Alena Bazgierová, David Báča, Raimund Sikora, Ivo Goryl a Janusz Ondraszek

Nově zvolená rada obce

Telefonní čísla  
referátů obecního úřadu



Jak dopadly volby do Zastupitelstva obce Vendryně  
pro volební období 2022 – 2026 
Členové zastupitelstva dle abecedního pořadí: 
1. Báča David, 49 let, SNK VENDRYNĚ, počet hlasů 614 
2. Bazgierová Alena, Mgr., 57 let, SNK VENDRYNĚ, počet hlasů 663 
3. Bystroň Marek, Ing., 46 let, ANO 2011, počet hlasů 292 
4. Farna Karin, Ing., 53 let, COEXISTENTIA, počet hlasů 374 
5. Goryl Ivo, 46 let, COEXISTENTIA, počet hlasů 372 
6 Chlebková Jana, 46 let, KDU-ČSL, počet hlasů 297 
7. Kraina Jan, Ing., 44 let, COEXISTENTIA, počet hlasů 376 
8. Kroliczek Jaroslav, Ing., 58 let, SNK VENDRYNĚ, počet hlasů 548 
9. Motyková Jiřina, Bc., 60 let, SNK VENDRYNĚ, počet hlasů 595 
10. Ondraszek Bronislav, Ing., 68 let, SNK – obec pro všechny generace, počet hlasů 250 
11. Ondraszek Janusz, 57 let, COEXISTENTIA, počet hlasů 374 
12. Pilch Libor, Ing., PhD., 49 let, ANO 2011, počet hlasů 305 
13. Sikora Raimund, DiS., 45 let, SNK VENDRYNĚ, počet hlasů 862 
14. Slaninák Miroslav, 48 let, ANO 2011, počet hlasů 276 
15. Špaček Ivo, Ing., 67 let, SNK VENDRYNĚ, počet hlasů 643 
16. Váňa Petr, Ing. MBA, 52 let, SNK VENDRYNĚ, počet hlasů 598 
17. Zakřevský Milan, 44 let, SNK – obec pro všechny generace, počet hlasů 386 

HLASOVÁNÍ celkově: 
Počet volebních okrsků: 4 
Počet osob zapsaných ve výpisech ze seznamu voličů a jejich dodatků: 3 570 
Celkový počet voličů, kterým byly vydány úřední obálky: 1 819 
Celková volební účast v obci vyjádřená v %: 50,95 
Odevzdané úřední obálky: 1 819 
Platné hlasy: 27 417 
Počet volených členů zastupitelstva: 17 

HLASOVÁNÍ v jednotlivých volebních okrscích: 
volební okrsek  č.  1 (DPS)  2 (MŠ)   3 (MŠ)   4 (OÚ) 
voliči v seznamu:  548     1016    1045    961 
vydané obálky:   290     478    493    558 
volební účast v %:  52,91   47,04    47,17    58,06 
odevzdané obálky: 290     478    493    558 
platné hlasy:    4 458   7 196   7 319   8 444 

CELKOVÝ POČET 
volební strana         platné hlasy  počet mandátů 
KDU-ČSL               2 681      1 
SNK – obec pro všechny generace 3 369      2 
ANO 2011               4 056      3 
ČSSD                    518      0 
Občanská demokratická strana   1 172      0 
Coexistentia             5 774      4 
SNK Vendryně            9 847      7 
Členové zastupitelstva obce Vendryně na svém 1. ustavujícím zasedání zastupitelstva obce Vendryně 

zvolili starostou Raimunda Sikoru a místostarostou Ivo Goryla.  
Eva Matušková, referentka evidence obyvatel a úsek voleb 
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Připomínáme – poplatky za odpady bylo potřeba uhradit  
do konce října 

Jelikož se už neposílají složenky, žádám všechny, kteří dosud tyto poplatky neuhradili, aby tak učinili co 
nejdříve. Sazba poplatku za odpady za rok 2022 je pro všechny občany stejná a činí 500,- Kč za 1 osobu a 
kalendářní rok. 

 Platbu je možno provádět na pokladně obecního úřadu (možnost platby kartou) v úřední dny pondělí a 
středu 8.00 - 12.00 a 12.30 - 16.30 hod. nebo převodem na účet č. 19-3840390287/0100 s uvedením správného 
variabilního symbolu, který se nemění a je stejný jako v minulém roce.  

Dávejte prosím pozor na zadání správného a úplného čísla účtu a správné částky. Množí se případy, 
kdy je platba odeslána na neúplné číslo účtu a obci tak vůbec nedorazí a částky jsou někdy násobně vyšší, než 
by měly být. 
Částku k úhradě i variabilní symboly poplatku si můžete ověřit u správce poplatku Jolany Bielanové  

na tel. 558 554 140 nebo e-mailu j.bielanova@vendryne.cz 
Na stočné se i nadále budou posílat složenky. 

oba články připravila Jolana Bielanová 
referát místních poplatků
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Letos se začal svážet 
bioodpad 

V dubnu 2022 se začal svážet ve Vendryni biood-
pad od občanů, kteří si tuto službu objednali. 

Hnědé nádoby o objemu 240 litrů byly zájemcům 
zapůjčeny zdarma a svoz probíhal každé dva týdny 
až do konce října 2022. Odpad odložený do hně-
dých nádob nekončí na skládce, ale je zpracován  
v kompostárně za mnohem nižší náklady ve srov-
nání s poplatky za skládkování. Dalším přínosem je 
úbytek odpadu v často přeplňovaných nádobách na 
směsný odpad.  

V roce 2023 se uskuteční celkem 15 svozů. Začí-
nat se bude 27. dubna 2023 a poslední 15. svoz 
proběhne 9. listopadu 2023. Občanům, kteří se do 
systému zapojili již v roce 2022, se bude bioodpad 
svážet i v roce 2023. 

Stále se můžete do systému zapojit! 
Svoz biologického odpadu v zástavbách rodin-

ných domů je prováděn po předchozím objednání 
služby u obecního úřadu. Učinit tak můžete formou 
on-line objednávky přes webové stránky obce v zá-
ložce Obec – Informace pro občany – Odpady – 
Objednávka BIO popelnice nebo vyplníte formulář 
objednávky na pokladně  obecního úřadu v úřední 
dny – pondělí a středu.  

Děkujeme, že třídíte odpad a pomáháte tak obci 
splnit podmínky nového zákona o odpadech a 
udržet co nejnižší náklady na odpadové 
hospodářství.

mailto:j.bielanova@vendryne.cz


Třídění světelných zdrojů  
je nyní jednodušší 

Chováte se zodpovědně, třídíte odpad? Pak jste 
možná už někdy přemýšleli, kam se žárovkou, když 
dosvítí. Klasické přímo žhavené žárovky (wolframo-
vé i halogenové), které se v domácnostech hojně 
používaly, než byl jejich prodej v EU zakázán, se 
mohly vyhazovat do směsného odpadu.  

Jiná pravidla ale platila pro zářivky či LEDžárovky 
– tyto světelné zdroje patřily na místo zpětného 
odběru. Rozeznat jednotlivé druhy světelných 
zdrojů je ale čím dál tím těžší. Výrobci přicházejí  
s novými designy a výrobními technologiemi, takže 
běžný spotřebitel nemá šanci poznat, o jaký typ 
světelného zdroje se jedná.   

Od 1. ledna 2021 už naštěstí nemusíte tento pro-
blém řešit, aktuální zákon o výrobcích s ukončenou 
životností nedělá mezi světelnými zdroji rozdíly. 
Tím pádem všechny žárovky spadají do zpětného 
odběru a měly by se odevzdat do speciálních sběr-
ných nádob či ve sběrných místech. Taková sběrná 
nádoba je umístěna na obecním úřadě. Sběrné 
místo se nachází u Staré školy čp. 195 a je otevřeno  
každé pondělí od 8 do 12 hod. a každou středu od 
12 do 16 hod. Obsluha sběrného místa je zdarma 
převezme a vloží do speciálních sběrných nádob. 
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Zákon zároveň ukládá prodejcům povinnost uvá-
dět u ceny světelných zdrojů, ale i dalších elektro-
zařízení, výši recyklačního příspěvku. Díky tomu 
hned při placení zjistíte, že jste přispěli na ekolo-
gickou recyklaci zakoupeného elektro výrobku, a 
proto by – až vám doslouží – neměl skončit v 
komunálním odpadu, ale ve sběrném místě.   

Speciální nádoby na světelné zdroje 
Veškeré světelné zdroje jsou na sběrném místě 

ukládány do speciálních sběrných nádob určených 
jen pro jejich sběr. Nesmí se míchat s ostatním 
elektroodpadem. Důvodem je křehkost světelných 
zdrojů, které by se v kontejneru na elektroodpad 
mohly rozbít. U kompaktních a lineárních zářivek 
navíc při jejich rozbití hrozí únik toxické rtuti, 
kterou tyto světelné zdroje v malém množství 
obsahují. Většina surovin získaných ze žárovek při 
recyklaci (zejména kovy, sklo a plasty) se následně 
znovu využije ve výrobě. Díky recyklaci je možné 
využít více než 90 % materiálů ze sebraných 
světelných zdrojů. 

Společnost EKOLAMP se již od roku 2005 stará o 
zpětný odběr osvětlovacích zařízení, od ledna 2019 
také o malá a velká elektrozařízení. V České repu-
blice provozuje síť více než 4300 veřejných i neve-
řejných sběrných míst. Nejbližší sběrné místo ve 
svém okolí naleznete na stránkách 
www.ekolamp.cz

Zároveň touto cestou děkuji našim pracovníkům a pracovnici v Technické četě obce Vendryně za vždy 
perfektní spolupráci, co se údržby obecní zeleně týče, ať už se jedná o stromy, keře, květinové záhony či 
trávníky. A tímto volně navážu s díkem za opravdu vkusnou a hezkou zimní výzdobu našich květináčů nejen 
na zastávkách. V technické četě máme správný tým lidí, kteří leckdy operativně řeší své úkoly. Tak, aby vždy 
byla naše obec čistá, funkční a krásná pro spokojený život nás všech. Díky moc. 

za Komisi životního prostředí a zemědělství 
Milan Zakřevský, předseda 

Nejen o komisi 
životního prostředí… 

Zdravím vás, milí spoluobčané, jakožto staro-
nový předseda Komise životního prostředí a 
zemědělství a zároveň děkuji za podporu při 
volbách a tím znovuzvolení do zastupitelstva 
obce. Věřte, že budu dělat ve své funkci maximum 
možného pro rozvoj naší krásné obce Vendryně a 
zastávat post předsedy komise svědomitě a s péčí 
o zeleň na našem katastru.

http://www.ekolamp.cz


Vánoce plné klidu a pohody a v roce 2023 pevné 
zdraví přejí Vaši lékárníci 

Renata a Roman Martynkovi 
 Otevírací doba lékárny během svátků: 
 23. 12. 2022                 8.00 - 12.00  otevřeno 
 26. 12. 2022                 svátek - zavřeno 
 27. 12. - 30. 12. 2022   inventura - zavřeno 
 2. 1. 2023                     8.00 - 12.00 otevřeno 

Více na www.herba-lekarna.cz
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Občané se stanou  
vlastníky popelnic 

Vendryně se rozhodla přijmout stejné řešení jako 
okolní obce. Vlastníkem černé odpadové nádoby na 
směsný komunální odpad bude nyní plátce po-
platku, tedy povětšinou vlastník dané nemovitosti. 

Občané budou kontaktováni zástupci společnosti 
SMOLO CZ a obce během jarních měsíců roku 2023 
s nabídkou odkoupení stávající nádoby. Její cena 
bude zvýhodněna a bude záviset i na stavu popel-
nice. Plátce nemusí tuto nabídku přijmout a může 
si zakoupit vlastní nádobu u jiného dodavatele. 
Musí mít však stejný objem a být stejného typu, 
jako doposud. To znamená, že nemůže být násobně 
větší, nemůže být atypického tvaru apod. 

Stávající označení na popelnicích zůstane, pro 
nové nádoby si uživatelé vyzvednou nálepku u od-
padového referenta obecního úřadu.  

Frekvence svozu zůstává beze změn. 
Termín odkoupení a výměny bude dodatečně 

oznámen. 
Dorota Havlíková 

Smolo a.s. 

Na naše seniory myslíme 
Už v září jsme s nimi oslavili jejich mezinárodní 

svátek.  
Pozvání do Czytelnie na drobné občerstvení ale 

hlavně příjemné posezení u lidové muziky přijalo 
více než sto Vendryňanů.  

Bylo to takoví pohlazení  na duši jak pro účast-
níky, tak pro organizátory. O tom svědčí malá 
fotoreportáž. Věříme, že za rok se opět sejdeme. 

-red-

http://www.herba-lekarna.cz


Školní střípky

VENDRYŇSKÉ NOVINY  |  GAZETA WĘDRYŃSKA

Co se dělo v naší školce 
I když jsme už byli všichni myšlenkami tak trochu 

na prázdninách, přesto jsme nezaháleli a užili si 
spolu poslední chvíle červnové školky.  

Hned na začátku měsíce jsme s dětmi oslavili 
jejich svátek. Pro děti byly zorganizovány různé 
soutěže, za které si pak všechny zasloužily sladkou 
odměnu. Dále jsme společně s dětmi a rodiči prožili 
zábavné odpoledne na akci DEN PRO RODINU.  
Pro děti byl připraven program, o nějž se postarali 
Klauni na volné  noze a maminky napekly sladké 
dobroty. Akce se velmi vydařila, děti i rodiče odchá-
zeli maximálně spokojeni. Naši školku navštívila i 
divadlo Ententýky s vodáckou pohádkou a divadlo 
Průzkumníci, které nás tentokrát vzalo do Afriky. 

Proběhlo i loučení s našimi předškoláky a jejich 
rodiči. Děti prošly slavnostní branou a „kouzelná 
tužka“ je pasovala na školáky. Děti si odnesly jako 
upomínku na čas strávený ve školce pamětní list, 
trička a kšiltovku. Nejstarší děti vystoupily na škol-
ní Zahradní slavnosti. 
Červen utekl jako voda a začaly prázdniny. Po 

dvoutýdenním režimu se školka pro děti uzavřela, 
ale pracovalo se pořád: proběhla výměna dlouho 
očekávaných interiérových dveří v celé MŠ a elek-
trických kamen v některých třídách. Tímto bychom 
chtěli moc poděkovat zřizovateli za financování 
těchto projektů. 

Nový školní rok jsme přivítali ve čtvrtek 1. září. 
U nejmladších a nových dětí probíhal adaptační 
program. V dalších týdnech jsme zahájili aktivity na 
téma "ovoce a zelenina". Děti získaly zábavnou 
formou informace o podzimní sklizni a společně 
jsme mohli vyzkoušet moštování jablek, sušení i 
pečení cuketové buchty. 

Podzimní počasí nám letos přálo, a tak jsme 
mohli vyrážet na výlety spojené s pouštěním 
draků, sbíráním podzimních plodů a barevného 
padajícího listí. Jako další téma nás čekal "les". 
Připravily jsme pro děti sportovní zábavné dopo-
ledne s názvem Lesní hrátky se zvířátky. Pro děti 
bylo nachystáno 5 stanovišť, kde je čekal jiný 
úkol: pomáhaly panu hajnému uklízet les, zkou-
šely si skok v pytli jako zajíc, vylezly pro oříšek 
po horolezecké stěně jako veverka po stromě, 
zdolávaly také překážky jako srnky v lese a divo-
čákovi pomohly najít žaludy. Děti byly nadšené a 
za splnění těchto úkolů dostaly sladkou odměnu 
a zlatou medaili 😊 .   

Podzimní období pomalu končí, na dveře ťuká 
Paní Zima a děti se těší, jaká dobrodružství jim 
letos přinese.  

za kolektiv MŠ Vendryně 
 Bc. Anežka Klusová

V družině to žije! 
Děti se v družině účastní mnoha aktivit a kroužků 

a kromě toho pro ně chystají paní vychovatelky 
různé zajímavé akce. V září to třeba byla soutěž o 
NEJ JABLÍČKO školní družiny, kdy děti vybíraly z 60 
jablíček, které donesly, to nej. 

Krásné podzimní počasí si děti užily při odpolední 
drakiádě, kdy jste mohli na obloze pozorovat hejna 
létajících barevných draků. Na konci října se pak 
konalo Halloweenské odpoledne plné her, zábavy a 
nápaditých kostýmů. Děti si všechny akce moc 
užily. 



Ze školičky na Zaolší 
Zdá se to být jako včera, kdy se dveře naší školky 

znovu otevřely po hlavních prázdninách. Ve skuteč-
nosti je za námi první třetina letošního školního 
roku a my rozhodně nezahálíme. 

Hned v září začaly přihlášené děti opět navštěvo-
vat tenisovou školičku Petry Martynkové, se kterou 
i 2x týdně intenzivně trénovaly na místním kurtu. 
Ač je věkové složení malých tenistů různorodé, 
základní princip a techniku tenisu krásně zvládají. 
Od října patří každý pátek plavecké školičce s Ken-
ny klubem v Třinci. I letos se tak mohou během 10 
lekcí malí plaváčci seznamovat s vodou a užívat si 
radosti v ní. Středeční rána zase patří kroužku an-
gličtiny a těm dětem, které mají o seznámení s ní 
prostřednictvím hravých lekcí paní lektorky Andrey 
Skupień zájem.  S radostí také pokračujeme v pro-
jektu „Čteme si“ s obecní knihovnou a Janou Chleb-
kovou, která nám přijede každý měsíc představit 
novou dětskou knihu určenou předškolním dětem.
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Jak spędzają czas jesienny Wędrowniczki 
Jak co roku jest w przedszkolu organizowana wy-

stawa darów jesieni. Wędrowniczki przynosiły jak 
owoce i warzywa, tak orzeszki, kasztany i żołędzie. 
Pomimo tego, że dzieci stworzyły własną wystawę, 
również wykonały pyszne wypieki z jabłek czy frytki 
warzywne. 

W przedszkolu odwiedził nas też pan z „Małego 
Uniwersytetu Technicznego“ z Ostrawy, który zapre-
zentował dzieciom ciekawe zabawy konstrukcyjne i 
przedstawił interesujące sposoby wykorzystania 
zabawek. Tematem zajęć było „Budujemy mosty“. 

Začátkem října již pošesté vzlétli nad venkovními 
prostory PZKO Zaolší barevní draci, které si děti 
naší školičky společně se svými rodinami pouštěli 
na Jablíčkové drakiádě. Nechybělo ani několik 
jablíčkových stanovišť s připravenými úkoly a od-
měna za jejich splnění. O výborné pohoštění se 
opět postaral spolek PZKO Zaolší, za což jim touto 
cestou velmi děkujeme! Dík ale patří letos i odváž-
ným maminkám a babičkám, které se přihlásily do 
soutěže „O nejchutnější jablečný závin“. Tři zvo-
lené výherkyně odcházely s odměnou, ale výborné 
byly bezesporu všechny sladké výrobky, protože 
nezbyl ani jediný kousek. 

Než k nám přijdou Vánoce, stihneme ještě loutko-
vé představení v divadle Bajka Český Těšín, Canis-
terapii, Mikulášskou nadílku a kdo ví, snad i nadílku 
sněhovou.  

       za děti a kolektiv MŠ-P  
        Naděžda Urbanová, ředitelka školy

Październik był o to ciekawszy, ponieważ do 
przedszkola zawitała pani gajowa. Dzieci miały 
możliwość zapoznać się ze sposobem życia zwierząt 
leśnych, pooglądać ich futerka, czy rozróżnić ich 
odgłosy. Całą wędrówką leśną dzieciom towarzyszył 
leśny skrzat, któremu dzieci nadawały różne imiona. 

Jesienną atmosferę dzieci przeżyły też na łące 
puszczaniem latawców. 

Katarzyna Pustowková     
ředitelka/dyrektorka



Chaloupka na vršku 
Letos naše škola slaví významné výročí. Uplynulo 

95 let od založení české školy ve Vendryni.  
Při té příležitosti jsme s dětmi nastudovali diva-

delní představení na motivy knihy Chaloupka na 
vršku aneb Tradice od jara až do zimy. Diváci prožili 
s rodinou Tomešů celý rok a mohli vidět, jak se kdy-
si oslavovaly nejrůznější tradice – koledování na tři 
krále, Velikonoce, pálení čarodějnic, žně, dušičky, 
svatý Václav a Vánoce. 

Premiéra proběhla 18. listopadu v Czytelni.  
V představení hrálo více než 240 dětí, které ode-

hrály celkem pět představení před zraky dospělých  
i dětí.  

V hlavních rolích mohli diváci vidět Adélu Czer-
nekovou, Annu Orlivovou, Lukáše Ciencialu, Lukáše 
Kawuloka, Tobiáše Kowalczyka, Ondru Žáka, Hele-
nu Veselou a Emu Cimbolincovou. Chaloupku na 
vršku vidělo více než 1 000 diváků! a herci si užili 
několikrát bouřlivý potlesk jako odměnu za svou 
snahu.  

Ještě jednou děkujeme všem zapojeným dětem, 
učitelskému sboru a všem, kteří nám byli 
nápomocni. 
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Adaptační kurz 
Přechod z prvního na druhý stupeň bývá pro 

děti velkou změnou a proto každoročně v září 
probíhá  adaptační pobyt pro žáky šestých roč-
níků. V letošním roce se konalo na horské chatě 
Severka. 
Žákům vyšlo skvělé počasí, jídlo bylo výborné a 

ubytování také mile překvapilo. Žáci se navzájem 
seznamovali při různých aktivitách - hry, soutěže, 
procházky, fotbal.  

Pojítkem celého pobytu byl projekt "Poznej své-
ho kamaráda". Šesťáci vytvořili krásné plakáty 
svých spolužáků a někteří z nich také poprvé ve 
svém životě svou práci prezentovali před ostat-
ními. Dozvěděli se spoustu nových informací o 
svých kamarádech a prohloubili své vzájemné 
vztahy.

fotografie ZŠ Vendryně



Etické dílny 
Dobré klima ve škole i v jednotlivých třídách bu-

dujeme v naší škole cíleně a napomáhají nám v tom 
také Etické dílny.  

Jsou to certifikované programy primární preven-
ce, které pomáhají zábavnou formou budovat 
charakter dětí a dospívajících a předcházet jejich 
rizikovému chování. Zároveň splňují zásady efek-
tivní prevence. 

Programy jsou interaktivní, využívající pestrou 
škálu didaktických metod jako je hraní rolí, diskuse, 
skupinové aktivity a hry podporující komunikaci, 
spolupráci a kreativitu. Nejmenší děti bývají nad-
šené z maňáskové loutky Ludvíka, která přináší 
odlehčení a humor. 

Lektoři jsou vyškolení v oblasti primární prevence 
rizikového chování, prochází pravidelnými intervi-
zemi, supervizemi a odborným vzděláváním. 
Dodržují etický kodex PP Etické dílny®.
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Naše škola vítězná v orientačním běhu 
Beskydský azimut 
Žáci 1. stupně se v září již tradičně zúčastnili 

orientačního běhu Beskydský azimut. 
I když počasí nebylo úplně ideální, děti se snažily 

podat co nejlepší výkony. Každý účastník dostal 
svoji mapu, ve které byla vyznačena trasa třinec-
kým lesoparkem, kterou měli odběhnout. Všechny 
děti zdárně doběhly do cíle a mnohé z nich se ve 
své kategorii dokonce umístily "na bedně". 

Oceněnými žáky  jsou : Kučová Sofie 3. místo, 
Cieslarová Aneta 3. místo, Polok Tobiáš 2. místo, 
Puczok Milan 3. místo, Michalík Jáchym 4. místo, 
Sikora Jan 5. místo, Svoboda Matěj 6. místo, Kowal-
czyk Jáchym 2. místo a Gorný Eliáš 6. místo. 

Díky těmto skvělým výsledkům jsme se jako škola 
umístili na celkovém 1. místě! 

Všem gratulujeme! 

Velká cena malých zoologů  
V pátek 19. září se 28 žáků ze 4.B a 5.B třídy 

zúčastnilo soutěže určené pro základní školy v 
Zoo Ostrava na téma Duchové Madagaskaru a 
jejich domov. 
Žáci byli rozděleni celkem do čtyř družstev a 

velmi pečlivě se na soutěž připravovali. Téma 
bylo celkem těžké a obšírné, o to více nás potě-
šily výborné výsledky našich žáků. 

Družstvo s názvem Zvířátka v kleci se umístilo 
na 1. místě a družstvo s názvem Mozečci si vy-
sloužilo krásné 3. místo. Na hezkém 6. místě 
skončilo družstvo Chytří lemuři a za pěkný výsle-
dek pokládáme také umístění družstva Ksukolů, 
kteří se umístili na 21. místě z celkového počtu 
71 družstev! 

Družstva, která se umístila na 1. a 3. místě pak 
postoupila do finále, které se uskutečnilo 30. září 
opět v Ostravě. Tam se utkali s těmi nejlepšími.

Úkoly byly opět náročné, ale to děti nezastra-
šilo. Tým s názvem Mozečci ve složení Emily 
Sloupská, Míša Svobodová, Víťa Guziur, Anička 
Szotkowská, Filip Konderla, Markéta Steblová a 
Verča Byrtusová si vybojoval nádherné 2. místo a 
tým nazvaný Zvířátka v kleci ve složení Marie 
Rajčániová, Justyna Starzyková, Jáchym Kowal-
czyk, Helena Zarembová, Nela Bocková, Eliáš 
Gorný a Adriana Heczková skončil na krásném 3. 
místě. 

S radostí a pocitem hrdosti jsme tak přivezli 
rovnou 2 diplomy pro naši školu.

texty týkající se české ZŠ připravila Simona Lačíková



Dziewiątacy w Wiśle 
W październiku nasza klasa wraz z kolegami z 

polskiej szkoły w Bystrzycy wybrała się na pobyt 
zapoznawczy do Wisły.  

Po zakwaterowaniu i krótkim spacerze mieliśmy 
okazję lepiej zapoznać się z naszymi nowo nabyty-
mi kolegami na wieczorku zapoznawczym.  

Następnego dnia poszliśmy do Centrum Edukacji 
Ekologicznej, gdzie mogliśmy zapoznać się z fauną 
i florą Beskidu Śląskiego. Po wyczerpującym dniu, 
chętnie skorzystaliśmy z propozycji wypoczynku w 
basenach Hotelu Gołębiewskiego.  

Najbardziej jednak zmęczyliśmy się trzeciego 
dnia naszego pobytu, kiedy to poszliśmy na Baranią 
Górę. Gdy dotarliśmy na szczyt, podziwialiśmy  
piękne widoki jesiennych Beskid z wieży widoko-
wej.  

Rano, przedostatniego dnia, przywitała nas zielo-
na ciuchcia, która zabrała nas na wyprawę po Wiślę. 
Zobaczyliśmy zaporę, Rezydencje Prezydenta i wie-
le innych zabytków. Po długim dniu rozpaliliśmy 
ognisko i przy zapachu opiekanych parówek śpie-
waliśmy harcerskie piosenki. 
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Zielona Szkola nad Bałtykiem  
Uczniowie klasy VIII pod koniec września wyje-

chali do Polski, aby w ramach Zielonej Szkoły nad 
Bałtykiem, podziwiać piękno polskiego wybrzeża, 
poszerzyć swoją wiedzę z geografii, historii, a także 
sprawdzić znajomość języka polskiego w codzien-
nych sytuacjach.  

Organizatorem tego przedsięwzięcia był Kongres 
Polaków w RC, dzięki któremu mogło dojść do wy-
jazdu młodzieży.   

Niemal dwutygodniowy program obfitował w 
ciekawe wycieczki i aktywności.  Uczestnicy zwie-
dzili m. in. Gdańsk, przeżyli niesamowitą lekcję  
historii  na Westerplatte, spacerowali po słynnym  
molo w Sopocie, weszli na Latarnię Morską Roze-
wie. 

Pobyt dobiegł końca i ze smutkiem musieliśmy się 
pożegnać. Cieszę się, że mogliśmy brać udział  
w takiej ekskurzji i mam nadzieję, że będziemy 
utrzymywać kontakty z bystrzyckimi  kolegami.  

A. Wania 
PSP im. Wisławy Szymborskiej w Wędryni,  kl. 9

W Muzeum Kaszubskim, w Kartuzach, 
uczniowie  poznali oryginalny folklor tej krainy, 
zwanej Szwaj-carią Kaszubską. W Szymbarku 
dużą atrakcją był Pomnik Niedźwiedzia Wojtka, 
którego historię z werwą opowiedziała pani 
przewodnik. 

Chwilę zadumy wzbudził oryginalny  parowóz 
wraz z wagonami, które służyły do przewozu 
ludzi w głąb Rosji.  Skład ten stał się  symbolem 
tragedii tysięcy ludzi wyrwanych przemocą ze 
swoich domów. Takie same emocje towarzyszyły 
w czasie zwiedzania domu emigrantów 
kaszubskich z Kanady. 

Kolejna lekcja historii odbyła się w Muzeum 
Wyrzutni Rakiet w Rąbce, gdzie podczas II wojny 
światowej znajdował się tajny niemiecki poligon 
doświadczalny służący naukowcom niemieckim 
do  testowania rakiet przeciwlotniczych  i 
batalistycz-nych. 

Chociaż nasi uczniowie byli uczestnikami II 
turnusu Zielonej Szkoły nad Bałtykiem, to trzeba 
przyznać, że pogodę mieli wspaniałą, wręcz 
wymarzoną jak na wrzesień – prawdziwą polską 
złotą jesień. 

mb-s



Když se řekne "po naszymu"...
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Kiedy powiesz "po naszymu"...
auslaga 

duże okno wystawowe / 
výkladní skříň charczek 

cherlak, człowiek wątły, 
chorowity /                   

neduživec, chcípák

zajónczek  
podgrzybek zajączek / 

hřib plstnatý

chudo jewa 
 prosta zupa (gorąca woda, kminek, 

czosnek,grzanki) / 
jednoduchá polívka (horká voda, kmín, 

česnek, krutony)

zajónczo kapusta 
szczaw polny / šťovík kyselý 

odulóny 
 nagniewany, francowaty, 

zachmurzony / 
naštvaný, zakaboněný, 

zamračený rogula 
mątewka, kwirlejka / kvedlačka wiejaczka 

 drewniana, płaska łopata, służąca 
do oddzielenia ziarna od plew / 

dřevěná plochá lopata k oddělování 
zrna od plev

galanić sie 
chodzić na randkę /  

randit, chodit spolu  

uwziynty 
uparty, nieustępliwy,  

niezłomny, wytrwały / 
neústupný, vytrvalý, tvrdohlavý, 

paličatý

 
Ach, te Czeszki! 
Mariusz Surosz  

To kontynuacja wydanej w 
2010 roku książki „Pepiki. 
Dramatyczne stulecie Cze-
chów“. Swoiste  dopełnienie 
tego wydania. 

Punktem wyjścia każdego rozdziału jest kobieta, 
której losy zafrapowały autora. Sam Surosz streścił tę 
ciekawą książkę w paru słowach: „ Ale tak naprawdę 
jest to osiem szkiców o dziejach naszych pobratym-
ców z południa”. 

Tym razem punktem wyjścia do opowieści o czes-
kich dziejach są losy ośmiu kobiet. Każda z nich była 
na swój sposób niezwykła i wyjątkowa. Na życie 
każdej z nich ogromny wpływ miała wielka historia.  

 Mariusz Surosz bardzo ciekawie pisze o czeskich 
kobietach i czeskiej historii. Nie ukrywa przy tym 
sympatii do Czechów.  

Czechy to mały kraj o niełatwej historii. Czy łatwo 
było w nim żyć, będąc Niemcem, Polakiem, Żydem? 
Czy funkcjonujące na temat Czechów stereotypy są 
prawdziwe? Co nas łączy, a co dzieli? 

Na te i wiele innych pytań odpowiada właśnie 
reportaż „Ach, te Czeszki!”. Lektura dla wszystkich 
chcących bliżej poznać Czechów i ich historię. 

Bronek

Populární moderátor, skladatel a bavič sepsal 
příběh svého dosavadního života, v němž nechybí 
vážné ani úsměvné momenty.  

Do vyprávění zahrnul také historky, vzpomínky 
a úvahy na různá témata, kterými se zaobírá ve 
svém volném čase.  

Co si myslí o psaní, jaký vztah má k automobi-
lům a proč nemá rád diskotéky? Nové, rozšířené 
vydání autobiografie Karla Šípa doplňují písňové 
texty, fotografie a také drobné ilustrace Jiřího 
Slívy. 

Jana 

 
obě knihy jsou součástí knihovního fondu  

obecní knihovny

 
Bavič 
Karel Šíp 
Život a vzpomínky zná-

mého baviče a moderátora 
v rozšířeném vydání.

DOPORUČUJIPOLECAM



Název Olza pochází z praslovanského jazyka, znamená vlhkost, tekutinu, vodu. Už od 13. století byly 
používány tvary: Oldza – Oliga – Olidza – Olza. Slezský jazykovědec a národní buditel Vincenc Prasek v 
Novinách těšínských z 22. 9. 1900 potvrzuje, že název Olza není ani popolštěn, ani počeštěn, ale má pra-
slovanský původ jako např. Volha. Po příchodu Slovanů do oblastí kolem této řeky ještě ani čeština ani 
polština jako samostatné jazyky neexistovaly. Název Olza se proto bez obtíží stal součásti slovní zásoby 
jazyka obou slovanských etnik, českého i polského. Jazyk je jev, který se vyvíjí, a proto je špatné, když ho 
chceme upravovat z nacionalistických, nebo ještě hůře z byrokratických důvodů. Po létech se ustálil název 
Olza. 

Původ názvu Olše není moc zajímavý. “Zdálo by se, že pochází od jména stromu. Ale chyba lávky. Původní 
název Olza (doložen v roce 1290) označuje řeku bohatou na vodu, což dokládají obdoby např. v ruštině. Tepr-
ve v 19. stol. vznikla úprava do dnešního znění názvu řeky, právě chybným opravením a spojením s názvem 
stromu“. Citát z knihy: Voda v České republice, Kolektiv autorů, Consult Praha 2006. 

Také v literatuře se setkáváme s názvem Olza – tento název používal např. i významný český národní bás-
ník 20. století Petr Bezruč ve Slezských písních. 

„Vrácení původního náležitého názvu Olza se může obejít bez zbytečného regionálního politizování, bez 
zbytečného poukazu na pomyslnou českost nebo polskost jeho původu [...]. Vrácením původního jména Olzy 
by naše republika zdůraznila respekt k zachování svědectví o jazykové a kulturní kontinuitě staré Evropy [...],
“ zdůrazňuje prof. dr. Rudolf Šrámek, CSc., předseda Onomastické komise Akademie věd ČR. 

Až do roku 1961 u nás existovaly železniční stanice Bystřice nad Olzou a Louky nad Olzou, avšak byrokraté 
z ministerstev dopravy a vnitra ve spolupráci s geodézií a kartografií přemístili Bystřici a Louky ke dni  
1. října 1961 navzdory vědecky podloženým argumentům nad Olši. 

texty o řece a fotografie 
dodal Bronisław Ondraszek 
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Máme další ocenění 
Informování občanů pomocí facebookového 

profilu nebo na stránkách novin opět zaujalo 
odbornou porotu spolku Kvalikom, který se snaží 
kultivovat, zlepšovat a oceňovat způsob komuni-
kace veřejných institucí s jejich klienty. 

Zabodovali jsme v soutěži Radniční listy roku, 
kde jsme získali 2. místo v okresním kole a 5. v 
kole krajském. S obecní FB stránkou jsme se v 
soutěži Zlatý lajk také umístili skvěle - 2. místo  
v okrese a 4. místo v kraji.

ZEMĚPIS VENDRYNĚGEOGRAFIA WȨDRYNI

 
U Černé skály / Pod Czarną Skałą

Olza nebo Olše? 
Název je výrazným projevem obsahu pojmů a může být 

oficiální, úřední, osobní nebo zeměpisný.  Každý člověk má 
svoje jméno. Přejmenovat někoho násilně je urážkou, ztrátou 
důstojnosti a sebevědomí. Jí, myšleno řece Olze, záměna slov 
nevadí. Její život se odehrává v jiných sférách. Není to ale 
jedno nám, domorodcům, kteří se v ní naučili plavat a pytla-
čit. Olza je řekou sebevědomou a neví o tom, že ji úředníci 
překřtili na Olši.

S oceněním doputovalo i slovní hodnocení. K 
novinám např. napsali: "Články jsou čtivé, titulky 
poutavé a texty obsahují dostatek citací. Grama-
tika je na skvělé úrovni. Celkově je zpravodaj 
pojat originálně a kreativně. Má velmi zajímavé  
a neobvyklé rubriky, například česko-polský slov-
níček." K facebooku napsali toto: "Jedná se o dů-
ležitou součást komunikace na sociálních sítích a 
zároveň potvrzení ochoty a vůle o komunikace  
s obyvateli, ochoty odpovídání na dotazy, připo-
mínky či kritiku. Kvalita postů je vynikající. Jsou 
čtivé, kombinují se různé typy příspěvků, obsah 
je informativní, ale i zábavný a zajímavý." 

pokračování na protější straně 
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Nazwa Olza wywodzi się z prasłowiańskiego języka, która oznaczała wilgoć, ciecz, wodę. Już od 13 wieku 
używano formy: Oldza – Oliga – Olidza – Olza. Vincenc Prasek, śląski językoznawca i narodowiec, w gazecie 
Noviny těšínské z dnia 22.9.1900 potwierdza, iż nazwa Olza nie jest ani popolszczona, ani poczeszczona, ale 
jest pochodzenia prasłowiańskiego podobnie jak naprzykład rzeka Wołga. Po osiedleniu się Słowian na ob-
szarach wzdłuż rzeki Olzy, ani język polski, ani język czeski nie istniały jako osobne języki. Dlatego też 
nazwa „Olza“ bez kłopotów stała się elementem słownictwa obu słowiańskich grup społecznych: polskiej i 
czeskiej. Język jest tworem żywym, stale się rozwijającym i najgorzej, kiedy chce się go „udoskonalać“ z 
przyczyn nacjonalistycznych lub co gorsza biurokratycznych. Po latach ustaliła się nazwa Olza. 

Pochodzenie nazwy „Olše“ nie jest za bardzo  ciekawe. „Wydawałoby się, iż pochodzi od nazwy drzewa – 
„olše“ po czesku oznacza drzewo olchę. Jest to jednak błędne rozumowanie. Pierwotna nazwa   „Olza”  
(udokumentowana w 1290 r.) oznacza rzekę bogatą w wodę, potwierdzają to zresztą historyczne dowody w 
języku rosyjskim. Dopiero w 19. wieku zmieniono nazwę na  obecną, błędnie poprawiając ją i wiążąc z nazwą 
drzewa.“ Cytat z książki: Voda v České republice, Kol. autorů, Consult Praha 2006. 

Największy czeski poeta narodowy z początku 20. wieku, Petr Bezruč używał w „Pieśniach śląskich“  nazwy 
„Olza“. 

„Powrót do pierwotnej nazwy „Olza“, może odbyć się bez zbędnej regionalnej polemiki, bez zbędnego 
zwracania uwagi na  urojoną czeskość lub polskość  jej pochodzenia [...].  Przez powrót do pierwotnej nazwy 
„Olza“ nasza republika podkreśliłaby respekt dla językowej i kulturowej ciągłości starej Europy.[...].“ – cytat 
Prof. dr. Rudolf Šrámek, CSc.  

Do roku 1961 były u nas dworce kolejowe „Bystřice nad Olzou“ i „Louky nad Olzou“, jednak biurokraci  
z ministerstwa transportu i spraw wewnętrznych we współpracy z Centralną Administracją Państwową 
Geodezji i Kartografii z dniem 1. 10. 1961 wbrew naukowym wywodom przemieścili Bystrzycę i Łąki nad 
Olszę.

Ledňáček říční / Zimorodek zwyczajny

Olza albo Olše? 
Nazwa jest najbardziej wyraźnym odbiciem zawartości 

pojęcia. Może być oficjalna, urzędowa, osobowa czy geo-
graficzna. Każdy człowiek ma swoje imię. Gdy nagle zmieni 
się mu imię, pozbawia się go godności i pewności siebie. 
Rzece Olzie nie przeszkadza zmiana nazwy, gdyż jej życie 
toczy się w inej rzeczywistości. Nam mieszkańcom nie jest 
to jednak obojętne, gdyż to w niej nauczyliśmy się pływać, 
to w tej rzece kłusowaliśmy. Olza jest rzeką dumną i nie 
wie o tym, iż urzędnicy przechrzcili ją na „Olše“.

Pořád je i co zlepšovat a hodnocení obsahovalo 
i připomínky (kvalitnější fotografie, větší "vzduš-
nost" stránek, ...). 

Za tuto zpětnou vazbu jsme velmi rádi a potěší 
nás i z vaší strany. Kdykoliv se s nápadem, jak 
ozvláštnit naše noviny či FB, obraťte na e-mail 
knihovna@vendryne.cz  

Práce je to kreativní, akční a pokaždé jiná a mě 
hodně baví. To, že zaujala i porotu v soutěži, je 
příjemný bonus.  

za redakci 
Jana Chlebková

mailto:knihovna@vendryne.cz
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Klub zábavy a sportu Záolší 
Kino Zaolší - nová tradice na Zaolší. A jsme za to 

rádi. Komedie STŘÍDAVKA a hvězdné herecké ob-
sazení byly zárukou dobré podívané. Na tento film 
přišlo na 150 diváků! Poslední letní komedie skli-
dila v závěru velký potlesk. A zároveň nám diváci i 
upřímně poděkovali za dobrý nápad, který již fun-
guje na Zaolší druhým rokem. To nás velice potěšilo 
a slíbili jsme, že v této tradici budeme pokračovat 
dál. Zatím v budově PZKO Zaolší, a to jak filmy pro 
dospělé, tak i pohádkami zejména pro děti. Naše 
heslo se tak opět potvrdilo: „Vše, co děláme, má 
smysl“.

Pozvánka na myslivecký ples 
Vážení občané, 
plesová sezóna po 2 letech opět klepe na dveře. 

Srdečně proto zveme na tradiční Myslivecký  
ples. Oprašte své večerní toalety a neváhejte 
vyrazit do nově zrekonstruovaného Kulturního 
domu Czytelnia, a to dne 11. února 2023 v 19.00 
hod. 
Čeká vás bohatý program, výborné myslivecké 

speciality a nebude chybět bohatá tombola. Živá 
hudba je samozřejmostí. 

Cena vstupenek je pouhých 400,- Kč a můžete 
je objednávat již od 15. prosince na 558 350 796 
nebo 737 304 948 (B. Rožycki).

Možností, kde můžete protančit  
střevíce, bude samozřejmě víc: 

13. ledna  ples Základní umělecké školy 

21. ledna  Hasičský bál 

27. ledna  ples polské základní školy 

4. února   ples české základní školy 

11. února  Myslivecký ples 

18. února  Ostatki

S přáním  
spokojeného prožití 
 vánočních svátků a  

hodně elánu a zdraví  
v novém roce 2023 všem  

spoluobčanům se připojují  
i vendrynští zahrádkáři. 
Děkujeme všem za přízeň.

Naše další plány? Na vavřínech neusínáme, i když 
dne ubývá a na nás se valí zimní období. Mikulášská 
čertovská andělská skupina bude viděna určitě ve 
všech vendryňských mateřských školách, v PZKO 
na Zaolší na výroční schůzi a i na Mikulášském zpí-
vání u stromečku. Interní akcí ještě v tomto roce 
bude klubová „Wilijowka“ pro členy a dobrovolníky 
klubu a jejich rodiny s dětmi. Tímto poděkováním 
zakončíme rok.  

Po novém roce plánujeme určitě kina, májku, 
možná ples a další menší akce. Hlavní velkou akcí 
na příští rok ale budou Hry v pohraničí, kterým 
bude už 20 let. Ano, čeká nás dvacátý ročník těchto 
her a můžete se těšit na vskutku nabouchaný pro-
gram. Je to až k nevíře, jak ten čas letí. Zároveň se 
bude odvíjet i dvacátý rok od vzniku našeho Klubu 
zábavy a sportu Záolší. Výročí bude z kraje roku 
dalšího, a to 7. ledna 2024. 

Závěrem… Přátelé, spřízněné duše, donátoři, 
sponzoři, filantropové, dobrovolníci a všichni další, 
chtěl bych vám všem z celého srdce poděkovat za 
jakoukoliv podporu, pomoc a spolupráci v roce 
2022. A jelikož tento rok končí, chtěl bych vám 
zároveň popřát krásné a pokojné svátky vánoční a 
do nového roku hodně zdraví, štěstí, úspěchů a v 
mezilidských vztazích hodně vzájemné tolerance, 
porozumění a lásky a rodinné pohody. 

„Blíží se čas nejkrásnější v roce, vánoční,  
kdy k rodinám a přátelům máme tak trochu blíž, 
a než půjdeme spolu na půlnoční,  
zvonek spokojenosti v srdci každý z nás slyš“.  

Milan Zakřevský, vedoucí klubu



Jubileusz i historia PZKO 
Polski Związek Kulturalno-Oświatowy obchodzi  

w tym roku jubileusz 75-lecia. Z tej okazji w trzy-
nieckiej Trisii odbyła się uroczysta akademia, gdzie 
wystąpiło 200 wykonawców z całego Zaolzia. Na 
tym koncercie pani prezes Zarządu Głównego 
Helena Legowicz podkreśliła znaczenie PZKO dla 
naszego regionu. To właśnie dzięki PZKO w dużej 
mierze zostają zachowane polskie korzenie naszego 
regionu zaolziańskiego i szacunek do dorobku 
naszych przodków.  

Nasze koło zostało założone w 1947 roku.  
Na samym początku liczyło 95 członków. Pierw-

sze walne zebranie odbyło się 16 listopada w tym 
roku. Pierwszym prezesem został Adolf Pytlik – 
kierownik szkoły. W skład zarządu weszli również: 
Jerzy Hudzieczek, Józef Szkandera, Maria Potyszo-
wa, Jan Moliński, Ewa Cymorkowa, Zuzana Kaszpe-
rowa, Franciszek Kufa oraz Józef Kaszper.  

Prezesami koła do dnia dziszejszego byli kolejno: 
Adolf Pytlik, Franciszek Kufa, Eugeniusz Ciahotny, 
Paweł Cymorek, Jan Szpyrc, Władysław Gałuszka, 
Józef Kaszper, Karol Lazar, znów Józef Kaszper, 
Franciszek Szuścik, Jan Sikora i Bogusław Raszka.  

Złotym pismem w historii MK PZKO zapisały się 
zespoły teatralny i gimnastyczny. Ich historia jest 
daleko starsza od historii koła PZKO. Zostały zało-
żone w 1903 i w 1905 r. Aktualnie zespoły prowadzą 
Janusz Ondraszek (przebrał pałeczkę od Jerzego 
Cienciały) i Bogdan Iwanuszek.  

Historia wędryńskiego koła PZKO jest niezmier-
nie bogata i różnorodna. W krótkim artykule nie 
jestem w stanie wspomnieć o wszystkim, co za 75-
letnią działalnością się skrywa. W kontekście z 
dzisiejszą działalnością naszego koła powinienem 
oprócz zespołów wspomnieć o bogatej działalności 
sekcji, a mianowicie Klub Kobiet (zał. 1970) i Klub 
Seniora (zał. 1983). Aktualnie je prowadzą Marta i 
Karol Roszkowie. Nie możemy zapomnieć o działal-
ności Klubu Młodych, który przez wiele lat działał  
z różną intensywnością. Obecnie staramy się 
reaktywować jego bogatą tradycję.  
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Sięgając do historii muszę wspomnieć o nie ist-
niejącym już zespole śpiewaczym „Wędryńka“, w 
którym wiele zasługi miał przede wszystkim 
dyrygent i organista kościelny Franciszek Hes. 
Początkiem lat 50-tych ubiegłego stulecia został 
założony przy MK PZKO zespół taneczny. Pracował 
w różnych formach wiele lat. Tradycja tańczenia 
przetrwała do terźniejszych czasów, np. w formie 
występów na balach ostatkowych itp.  

Formy działalności życia kulturalno-społecznego 
i sportowego naszego koła były od r. 1947 niez-
miernie różnorodne i urozmajcone. Wielką rolę w 
tym wszystkim oczywiście pełni zarząd MK PZKO, 
który przez cały czas istnienia naszego koła pełni 
funkcję koordynatora wszelnich działań. Jeżeli 
chodzi o sam budynek Czytelni , który jest siedzibą 
MK PZKO, to temat na przyszłość. W r. 2024 Czy-
telnia obchodzić będzie 100-lecie swego istnienia.  

W tym roku z okazji jubileuszu związku zostali 
wpisani do złotej księgi zasług nasi członkowie: 
Marta Roszka, Wanda Samek, Bronisława Cienciała, 
Karol Roszka i Stanisław Samek.  

W Wędryni istnieje również drugie koło PZKO z 
siedzibą na Zaolziu, które zostało założone w  
r. 1954. Przez cały okres istnienia wspólnie 
współpracujemy i wspieramy nasze inicjatywy.  

W życiu człowieka 75 lat, to już dawno wiek 
emerytalny. W życiu naszego MK PZKO w Wędryni i 
całego Związku napewno nie. Świadczą o tym stale 
nowe pomysły i różnorodność życia kulturalno-
społecznego na terenie całego naszego Zaolzia.  

Bogusław Raszka 
prezes MK PZKO 

 
zdjęcia  

Norbert Dąbkowski,  
Głos Ludu

w kronice powstanie PZKO jest opisane następująco:



Na konci května se jednotka rozloučila se svým 
prvním zásahovým vozem AVIA30, která jim slou-
žila 9 let. Není žádným tajemstvím, že o autě se již 
v jednotce vyprávěly vtipy, neboť byla jejím nejstar-
ším členem. A tak jsme ji ve věku 50 let předali do 
sběrných surovin. Před samotným předáním jsme 
sečetli všechny výjezdy, kam nás "stará Máňa", jak 
jsme jí říkali, vlastně dovezla. Šlo o požáry, technic-
ké pomoci, spadlé stromy, likvidace hmyzu... Šlo 
bezmála o 500 výjezdů! Snad každý z obce ji viděl 
jet přes vesnici.  

Velkou vstřícností obce a zastupitelstva jsme od 
ledna letošního roku vybírali nové zásahové vozid-
lo. Procestovali jsme celou republiku a hledali to 
nejvhodnější pro naši jednotkou a pro účely obce. 
Od 1. června se tak novým zásahovým vozidlem 
stal vůz CAS20 MAN. Automobil disponuje nádrží 
na vodu, čerpadlem a vybavením přemístěným ze 
starého vozu.  

Dobrý výběr vozu nám pochválily i okolní sbory a 
vedení HZS Třinec. V úterý 27. září jsme za účasti 
pana faráře Henryka Lorisze, zástupců obce a 
ředitele územního odboru Hasičského záchranného 
sboru plk. Ing. Vojtěcha Nezvala slavnostně posvě-
tili nový vůz  s přáním, aby nám sloužil co jak 
nejdéle a my se vždy v bezpečí vrátili ze zásahu.  
Auto má již za sebou první desítku výjezdů. 
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Nový zásahový vůz si oblíbily i děti z kroužku 
mladých hasičů, které se stejně jako v minulém 
roce scházejí každou středu v hasičské zbrojnici 
od 16.30 do 18.00 hod. Kroužek je veden kvalifi-
kovanými vedoucími Roman Bartošem a Veroni-
kou Kaňokovou. A protože se dětem kroužek asi 
líbí, v letošním roce se jich přihlásilo 27!  

Na děti a rodiče v naší obci hasiči myslí stále, a 
proto i letos uspořádali již velmi oblíbenou akci 
Strašení pod věží. Rodiče si tak i letos mohli s 
dětmi vyřezat dýni, dát si drobné občerstvení a 
pak děti bavil přizvaná klaunice. Na závěr děti 
plnily úkoly při procházce obcí s lampiony. 
Odměnou jim byly dobroty a svítící balonek.

Celý rok v běhu 
Letošní rok je pro místní  

hasiče dalším úspěšným  
rokem v jejich novodobé 
historii. 

Blíží se konec roku a každý z nás bude na prahu 
toho nového roku bilancovat, porovnávat a pře-
mýšlet, co nám rok dal a vzal. My, hasiči, máme 
stále v plánu pokračovat v organizaci oblíbených 
akcí a v pomoci druhým. 

Děkujeme všem hasičům za jejich činnost a 
podporu a všem občanům přejeme krásné a ničím 
nerušené vánoční svátky.  

Roman Bartoš 
velitel jednotky SDH
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Vendrynští turisté 60+ 
Sedmý rok činnosti je za námi a přichází čas 

bilancování roku 2022. Po dvou letech karantén a 
omezení v cestování, které způsobil Covid-19, začal 
letošní rok skoro normálně. Na úvod to byly výlety 
Bílý kříž (ve sněhu a mrazu), Pálkovické hůrky, ko-
lem řeky Opavy atd. Navštívili jsme také nejvyšší 
horu naší částí Těšínských Beskyd Ropici s výškou 
1088 m.n.m., která převyšuje ostatní vrcholy o 40 
m. Rovněž návštěva břidlicového dolu v Odrách 
bylo něco nového.  

Poprvé jsme kráčeli po Slovensku a dívali se na 
okolí Strečna. Výstup na rozhlednu Špičák byl sice 
krkolomný, ale výhled stál za to. Pod námi se na-
cházel hrad Strečno a celý  Domašinský meandr v 
údolí Váhu, který rozděluje Malou Fatru. Výhled na 
tuto krajinu je nezapomenutelný.  

V průběhu roku se nám staly i nějaké nepříjem-
nosti, naštěstí však s dobrým koncem. Při výletu na 
Stožek se jednomu z nás udělalo nevolno. Byli jsme 
nuceni pomocí aplikace „Záchranka“ přivolat si 
lékaře. Rychlá zdravotnická pomoc dorazila po lesní 
cestě 5 km z Kolibisek do výšky 800 m.n.m., rovněž 
se dostavila horská služba pro případnou kompli-
kaci v terénu. Přes občasné výhrady k našemu 
zdravotnictví můžeme jen chválit a děkovat.  

Letní období s teplotami nad 30°C a následující 
období dešťů zastavily na nějakou chvíli výlety, 
avšak od konce září opět chodíme po kopcích i 
dolinách. Letos jsme absolvovali zatím 22 výletů .   

Info o výletech naleznete na stránkách:  
https://eu.zonerama.com/Vanderven 

Alfred Karczmarczyk

Międzynarodowy turniej 
badmintona w Legionowie 

Jest już tradycją, że każdego roku któreś z miast 
(Hamburg, Warszawa, Wiedeń oraz nasz region 
tzn. Bystrzyca i Wędrynia) organizują międzyna-
rodowy turniej polonijny w badmintonie. 

 W tym roku organizatorami byli Warszawscy 
Bizoni. Turniej odbył się 22.10.2022 w Legiono-
wie, powiatowym mieście nad Warszawą, w 
kategoriach: gra pojedyncza i podwójna męska, 
gra  podwójna mieszana oraz osobna kategoria 
open. 

Nasza Góralsko Ekipa Badmintona w skła-
dzie Šárka Ciencialová, Renia Kopeć, Vanda 
Martynek (5. miejsce w kategorii OPEN), Roman 
Chlebek (1. miejsce gra podwójna), Alois Mar-
tynek, Leszek Siedlaczek, Maciej Szewczyk  (dwa 
1. miejsca - gra pojedyncza i podwójna) i Roman 
Szewczyk zdobyła w klasyfikacji generalnej  
1. miejsce!  
(2. - Wiedeń, 3. – Warszawa, 4. – Hamburg)

Osoby towarzyszące naszej ekipy: Janka Chleb-
ková – fotograf, Aneta Szewczyk – opieka me-
dyczna i Danka Szewczyk – fizioterapeut. 

Oficjalne ogłoszenie wyników oraz dekoracja 
zwycięzców odbyło się wieczorem w Karczmie 
pod Strzechą w miasteczku Wierzbica, gdzie 
byliśmy zaproszeni w przyszłym roku do Ham-
burga! 

Wielkie podziękowania należy złożyć gminom 
Bystrzyca, Mosty k.Jabłonkowa i Wędryni, Pawło-
wi Kufowi z Mostów k. J., Karinie i Tadkowi 
Farnym z Wędryni i Vitality Slezsko. 

Leszek Siedlaczek

https://eu.zonerama.com/Vanderven


 
  

Jako první jsme letní přípravu odstartovali my, 
tedy tým mužů. Začali jsme v průběhu července, 
kdy nás čekaly vždy 3 tréninky týdně. Naši přípravu 
často doplňovali i dorostenci, což mi přijde jako 
super věc, jelikož to pomůže jak jim, tak i nám. 
Začátkem srpna už se tedy do přípravy oficiálně 
pustili i dorostenci, na které postupně navazovali 
žáci a také tým našich nejmladších, a to přípravka. 

Začněme tedy od těch nejmladších. Přípravku 
trénují Václava Divina, Benjamin Hulboj a Antonín 
Walaski. Jako obvykle se scházeli v hojném počtu, 
pravidelně kluků docházelo až 40, což je výborné.  
V rámci postupného začleňování do zápasového 
procesu jako takového odehráli přípravné zápasy  
s okolními obcemi. Zábavné a obohacující tréninky 
kluky baví, což dokazuje jejich zápal a radost ze hry.  

Obrovskou radost fanouškům ve Vendryni dělají 
také žáci, kteří se vyhřívají na krásném prvním 
místě v tabulce, kdy z jedenácti utkání prohráli 
pouze jedinkrát, v ostatních desíti zápasech vždy 
zvítězili a brali všechny tři body! Dohromady tedy 
nasbírali 30 bodů, které zdobí tým pod vedením 
Jana Stryji, Petra Bilka a Jakuba Stryji. Kromě 
výborných výkonů, které žáci předvádí, může 
trenéry a fanoušky těšit také docházka hráčů. Tak 
jako jejich mladší kolegové se scházejí ve 30 až 35 
lidech. 

A do třetice všeho dobrého! Dorostenecký tým 
pod vedením Raimunda Sikory se v těžké krajské 
soutěži nachází na krásném šestém místě. Kluci si v 
zápasech vedou sebevědomě a jejich výkony jsou 
zpravidla na vysoké úrovni. Někteří z nich nakukují 
i do mužského týmu, což by vlastně mělo být cílem 
dorostenecké kategorie. Trenér dbá na přístup, 
charakter, pracovitost a kreativitu, tedy vlastnosti, 
které v A-týmu požadujeme a které v přechodu do 
dospělého fotbalu opravdu pomáhají.
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Tím se postupně dostáváme na vrchol pyramidy - 
tedy k mužskému A-týmu. Po výborné předchozí 
sezóně, kdy jsme se dostali do finále Krajského 
poháru a v lize skončili 3., jsme měli velká očeká-
vání. Chtěli jsme navázat na naše výkony a udržet 
dobrou atmosféru v týmu. Bohužel už od začátku 
letní přípravy jsme věděli, že to bude složité a 
museli jsme se vypořádat s mnoha absencemi.  
Čtyři vážná zranění, osobní a pracovní povinnosti a 
v neposlední řadě také studentské povinnosti - to 
všechno často vyústilo v situaci, kdy jsme na zápas 
postrádali větší polovinu základní sestavy. Naštěstí 
máme široký kádr a atmosféra, kterou jsem zmiňo-
val, ta zůstala nezměněná - tedy pořád výborná. Se 
zápasy jsme se vypořádali nejlépe jak jsme uměli a 
mohli, výsledkem je solidní čtvrté místo.  

Celkové zhodnocení je tedy velice pozitivní! Za 
nejdůležitější považuji mládežnické kategorie. Jak 
už jsem zmiňoval, účast kluků je vynikající a je 
opravdu radost sledovat jejich chuť hrát fotbal a 
bavit se jím. Dalším důležitým bodem je, že se nám 
v dorostu rýsují kluci, kteří můžou být v budoucnu 
velmi důležití pro A-tým, což je skvělé. V mužích 
zase bojujeme o ty nejvyšší příčky a troufám si 
tvrdit, že hrajeme útočný a zábavný fotbal. Doufám 
a věřím, že přes zimní přípravu, kdy se opět 
zúčastníme Okresního poháru, budeme tvrdě pra-
covat a na jaře budeme znovu dělat to, co máme 
rádi a co nás baví - hrát dobrý fotbal!  

Chtěl bych za celé TJ poděkovat všem fanouškům 
napříč kategoriemi, kteří nás chodí podporovat, 
všem rodičům, sourozencům, tetám, strejdům, atd., 
kteří vozí kluky na tréninky a umožňují jim tak 
dělat to, co mají rádi. Vlastně všem lidem, kteří se 
nějak, ať už přímo, nebo nepřímo zapojují do dění 
ve Vendryňském fotbale a vlastně celém sportu.  

Přejeme Vám hezké vánoční svátky, šťastný nový 
rok a těším se na Vás na jaře!  

ANI AJAX!  
Lukáš Martynek 

 trenér A-týmu TJ Vendryně

Fotbalový podzim očima 
Lukáše Martynka,  
trenéra A-týmu

Léto uteklo jako voda a čím 
více se blížil konec letních 
prázdnin, tím více byla ve 
vzduchu cítit fotbalová 
atmosféra a návrat na zelené 
trávníky - blížila se totiž 
nová sezóna a její podzimní 
část!

věrní fanoušci na zápase žáků
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Stolní tenis není ping pong 
Ze sportů je mi nejbližší fotbal. Soboty a neděle v 

sezóně mám spojené se zápasy žáků i mužů, tudíž s 
adrenalinem, emocemi a vykřičenými hlasivkami.  

To, že se ve Vendryni hraje taky prvotřídní stolní 
tenis, jsem ještě donedávna nevěděla. A byla by 
škoda, kdybyste se o tomhle týmu nedozvěděli i vy.  

Do haly Maja jsem vstupovala s foťákem a očeká-
váním, kdo že je ten pan Aleš Drozd, který mi vše 
podrobně popíše. Pevný stisk jeho dlaně a úsměv 
mě přesvědčil, že to bude příjemný rozhovor. 

Vysvětlil mi systém hry a bodování Krajské sou-
těže, kde ještě v době rozhovoru zářili na prvním 
místě z 12 týmů. Během následného víkendu sice 
klesli na stříbrnou příčku, ale v silné konkurenci 
týmů z Oder, Vratimova, Kopřivnice nebo Bílovce je 
to heroický výsledek.  

"Trénujeme dvakrát týdně, většinou přijdou  na 
trénink i hráči z TTC Třinec," popisuje s úsměvem 
Aleš Drozd. Ti se zrovna během rozhovoru začínají 
v hale rozcvičovat. "Je to sport náročný na psychi-
ku. Prostě hraje každý sám za sebe a to hlavně 
menší děti málokdy unesou. Stačí jedna dvě prohry 
a sebevědomí je podlomené. Když se pak nedaří, 
často s tenisem seknou a dají se na jiný, kolektivní 
sport." On sám haje 13 let, od svých pětadvaceti. 
"Vypadá to, že se jen tak stojí u stolu a pinká pálkou 
do míčku, ale i tenhle sport je fyzicky náročný, 
vidíte, jak jsou chlapi zpocení," směje se směrem ke 
spoluhráčům. "Jo a pozor, stolní tenis není totéž co 
ping pong. Rozdíl je právě v pálce." 

Teď už vím, že pro stolní tenis se používá pálka 
s celou řadou možných potahů, většinou tzv. sof-
ty, příp. tráva nebo sendvič.  Pro ping pong zase 
speciální a přitom docela obyčejný potah, který 
nejvíce připomíná smirkový papír.  

Velkou radost jim teď dělají i děti, které mají 
chuť hrát a každý čtvrtek od 17 hod. navštěvují 
tenisový kroužek. Věnuje se jim bývalý repre-
zentant a vynikající hráč František Krčil. Děti tak 
mají veliký vzor a motivaci. Třeba by stolní tenis 
rády hrály i vaše děti, tak je na kroužek přihlaste.  

A držte palce, sezóna je zhruba v půlce, tak ať 
to chlapům na jaře cinkne! 

za redakci  
Jana Chlebková

Výsledky můžete sledovat zde: 
https://stis.ping-pong.cz/tabulka/svaz-420105/rocnik-2022/

soutez-4792

Kamil Przeczek, Marek Berbr, Aleš Berbr, Aleš Drozd

https://stis.ping-pong.cz/tabulka/svaz-420105/rocnik-2022/soutez-4792
https://stis.ping-pong.cz/tabulka/svaz-420105/rocnik-2022/soutez-4792
http://funprint.eu





